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Léto bez virů

Když jsem v květnovém editoriali! vyzý
vala ke klidu, myslela jsem tím žádnou 
zbytečnou obavu z ošklivého virového 
onemocnění, které к nám přišlo na konci 
roku z Číny. I když bylo první pololetí to
hoto roku poněkud surrealistické, všichni 
se postupně smiřujeme s realitou nových, 
historicky nepodchycených typů viróz. 
Jestli šílenství s rouškami přineslo něco 
dobrého, tak snad sebereflexi nad vlastním 
životním stylem. Jen málokomu se chce 
vracet ke zběsilému tempu a všichni pře
mýšlíme o tom, co pozitivního se dá pře
nést i do doby pokoronavirové. V osobní 
rovině to není zase tak složité vymyslet. 
Těžší už to bývá v práci, kde impulz rozpo
znají jen optimisticky a kreativně založení 
jedinci. Kreativitou a pozitivním laděním 
mě příjemně nakazil třeba profesor Martin 
Řepko, děkan Lékařské fakulty Masaryko
vy univerzity, který v rozhovoru popisuje, 
jakým směrem by se medicínské školství 
mělo vydat, aby lékaři byli co nejlépe při
praveni do praxe. Řada dynamických změn 
už se v Brně děje, protože není na co čekat. 
Populace stárne a lékařů skokově přibývat 
nebude. Toho jsou si vědomi třeba i provo
zovatelé soukromých zdravotnických zaří
zení, kteří své provozy elektronizují a digi
talizují a koronavirová krize je přesvědčila

0 tom, že se změny dají dělat rychleji, než 
předpokládali.

Pocit osobního štěstí se ale vždycky 
bude odvíjet od toho, jak pevnou půdu pod 
nohama máme. To tvrdě pocítili živnostní
ci a majitelé firem, stejně jako třeba posky
tovatelé zdravotních služeb zodpovědní za 
miliardové rozpočty a tisíce zaměstnanců, 
kteří si o jistotě mohou nechat zdát. Ekono
mickým dopadem pandemie jsme se proto 
zabývali i v dalším dílu z cyklu konferencí 
Jak znovu roztočit kola české ekonomiky, 
kde ředitelé státních i nestátních nemocnic 
a ambulancí vyslovovali své obavy z bu
doucnosti a zamýšleli se nad tím, jestli se 
dá špičková medicína dělat při podstavu 
a v polorozpadlých budovách. V medicín
ské části časopisu jsme se tentokrát věno
vali borelióze, která již mnoho let čeká na 
svou vakcínu. Věříme, že se to brzy podaří, 
protože jde stále o závažné onemocnění, 
na které se občas zapomíná a které může 
vést až к invalidizaci. Zapomínat by se 
nemělo ani na jiná závažná onemocnění.
1 když nás předsedkyně České onkologické 
společnosti ČLS JEP na tiskové konferenci 
uklidnila, že onkologická péče se během 
covidové krize naštěstí nezastavila.

Klid si přejeme všichni, na druhou stra
nu by ale bylo krátkozraké myslet jen na to,

co bude za měsíc. Většina zodpovědných 
lidí takhle uvažovat dokáže a pevně doufá, 
že tak přemýšlejí i lidé „tam kdesi nahoře.“ 

Ale klidný nástup léta si určitě popře
jme. Dětem určitě neuškodí, když místo do 
obrazovky s virtuální paní učitelkou budou 
na chvíli koukat do zeleného. Už i Karel 
Čapek se kdysi obával, že při stále větší 
technické vyspělosti se budeme za chvíli 
ptát, co to je příroda. Ještě více se však bál, 
že přijde odpověď: „Příroda, příroda, to je 
to zelené s tím modrým nahoře?“
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